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واحد پلی آلومینیوم کلراید پتروشیمی ارومیه 
سال ۱۴۰۲ به بهره برداری می رسد

مدیرعامل پتروشیمی ارومیه از بهره برداری واحد پلی آلومینیوم کلراید این 
شرکت در پاییز سال ۱۴۰۲ خبر داد. 

به گزارش روابط عمومی پتروشیمی ارومیه، پژمان اسدی در مجمع عمومی عادی سالانه 
»شاروم« با اشاره به افزایش سود خالص سالانه به مقدار ۶۳.۳۵ درصد نسبت به مدت مشابه 
پارسال، اظهار کرد: با توجه به نیاز کشور به محصول پلی آلومینیوم کلراید که در صنعت تصفیه 
 PAC آب و پساب های شهری و صنعتی کاربرد دارد، امید است با توجه به آغاز عملیات پروژه
در این مجتمع، این واحد در سه ماه سوم سال آینده به بهره برداری برسد. وی یادآور شد: این 
واحد تا پایان سال ۱۴۰۲ به ظرفیت تولید ۱۰۰ درصدی دست خواهد یافت و سبب افزایش 
سودآوری شرکت می شود. در این مجمع صورت های مالی شرکت پتروشیمی ارومیه تأیید و 

مبلغ ۳۹۰ ریال به ازای هر سهم سود قابل تقسیم مصوب شد.

عضو هیئت رئیسه کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی:
 اصلاح رابطه مالی دولت و شرکت ملی نفت

 لازمه بهبود شفافیت هاست
عضو هیئت رئیسه کمیسیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی گفت: اجرایی شدن اصلاح 
رابطه مالی دولت و شرکت ملی نفت بیشتر 
برای افرادی که در بیرون به این ارگان ها و 

سازمان ها نگاه می کنند می تواند مفید باشد.
عبدالعلی رحیمی مظفری در خصوص مصوبه اجرایی 
شدن اصلاح رابطه مالی دولت و شرکت ملی نفت گفت: 
معتقدم روابط مالی این دو )دولت و شرکت ملی نفت 

ایران( نیز شفاف است، اما این آیین نامه بدون شک برای افرادی که در بیرون به این سازمان ها 
و وزارتخانه ها نگاه می کنند می تواند مفید باشد.وی افزود: هرچند این آیین نامه می تواند در بحث 
شفافیت مسائل مالی مفید باشد، اما این گونه هم نیست که بگوییم الان شفافیتی وجود ندارد و 

بلکه این آیین نامه شفافیت بیشتری ایجاد خواهد کرد.
به گزارش شانا، در اجرای جزء )۱( بند )ص( تبصره )۱( قانون بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور 
مبنی بر اصلاح رابطه مالی بین دولت و شرکت نفت، هیئت وزیران ضمن بازنگری در قرارداد 
فی مابین وزارت نفت )به نمایندگی از دولت( و شــرکت ملی نفت ایران و دستورالعمل نحوه 
اندازه گیری احجــام و اوزان نفت، گاز و فرآورده های اصلی، آیین نامه اجرایی مربوط به آن را 

تصویب کرد.
علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت نیز در این رابطه گفت: این موضوع سال ها از سوی 
مراجع مختلف نظارتی پیگیری می شد که این رابطه باید شفافیت داشته باشد تا به شفافیت مالی 
و سلامت مالی کمک می کند. هم آیین نامه و هم نمونه و الگوی قرارداد به تصویب هیئت 
وزیران رسید که این تحول بزرگ در صنعت نفت به اصلاح ساختار بودجه کمک خواهد کرد.

 عرضه گاز گازپروم روسیه
 به انی ایتالیا کاهش می یابد

شرکت انرژی انی ایتالیا از کاهش حجم گاز دریافتی این شرکت از سوی 
گازپروم روسیه خبر داد. به گزارش خبرگزاری رویترز، شرکت انرژی انی 
ایتالیا اعلام کرد حجم گاز دریافتی از شــرکت دولتی گازپروم روسیه در 

مقایسه با چند روز اخیر، یک سوم کاهش می یابد.
با آغاز عملیات تعمیر و نگهداری برنامه ریزی شده خط لوله نورد استریم یک )خط لوله انتقال گاز 
روسیه به آلمان( و توقف جریان گاز، نگرانی هایی درباره عرضه گاز این کشور به اروپا در صورت 

تداوم توقف جریان ایجاد شده است.
شرکت انی با انتشار یادداشتی در وب سایت خود بدون اشاره به دلیل کاهش عرضه گاز، اعلام 
کرد گازپروم حدود ۲۱ میلیون مترمکعب گاز عرضه خواهد کرد، در حالی که انی در چند روز 

گذشته روزانه حدود ۳۲ میلیون مترمکعب گاز دریافت کرده است.
پس از آغاز درگیری های روسیه و اوکراین در ماه فوریه، ایتالیا در تلاش است وابستگی خود را 

به گاز روسیه کاهش و ذخیره سازی به موقعی برای فصل زمستان انجام دهد.
روبرتو چینگولانی، وزیر محیط زیست ایتالیا، در کنفرانسی اعلام کرد: ما به طور حتم باید در 

ماه های پایانی سال به سطح ذخیره سازی ۹۰ درصد برسیم.
وی افزود: شمار عرضه کنندگان جدید در دو سال آینده افزایش خواهد یافت و این امکان را به 
ما می دهد تا نیمه دوم سال ۲۰۲۴ میلادی به عرضه کنندگان روس وابسته نباشیم اما زمستان 

۲۰۲۲ کمی حساس تر خواهد بود.
استفانو ونیر، مدیر شرکت اسنام، مجری شبکه گاز، در این کنفرانس اعلام کرد ایتالیا حدود 

۶۴ درصد از ظرفیت ذخیره سازی گاز خود را تکمیل کرده است.
یک منبع آگاه نیز اعلام کرد که دولت نیازی به اجرای برنامه اضطراری گاز خود ندارد، زیرا این 

کشور تلاش می کند با کاهش عرضه روسیه و افزایش هزینه های انرژی کنار بیاید.

اخبار کوتاه 

معاون مدیر امور فنی )حفاری( شرکت 
ملی مناطق نفت خیز جنوب از ســاخت 
مواد راهبردی کنترل کننده هرزروی سیال 
حفاری برای نخستین بار در کشور خبر 

داد.
به گزارش شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب، 
عبدالمجید حیدری لوینه گفت: این مواد توســط 
یک شرکت دانش بنیان داخلی با همکاری مناطق 

نفت خیز جنوب ساخته شده و ارزیابی میدانی آن در یکی از چاه های نفتی خاتمه یافته و عملکرد آن مناسب 
ارزیابی شده است.

وی درباره اهمیت این مواد توضیح داد: یکی از دغدغه های اصلی شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب که با 
محوریت معاونت مدیر امور فنی )حفاری( در حال پیگیری بوده، جلوگیری یا کاهش میزان هرزروی سیالات 

حفاری درون چاه های نفت و گاز است.
معاون مدیر امور فنی )حفاری( شرکت ملی مناطق نفت خیز گفت: با هدف اجرای مفاد قانون حداکثر استفاده 
از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمایت از کالای ایرانی با توجه به بومی سازی تکنولوژی های نوین مواد 
کنترل هرزروی سیالات حفاری LCM در کشور، از سال های گذشته اقدام های مؤثری در این خصوص 
انجام شــده که از جمله آنها می توان به انعقاد قرارداد از طریق قراردادهای ســاخت بار اول با یک شرکت 

دانش بنیان داخلی اشاره کرد.
حیدری افزود: شــروع به کار قرارداد یادشــده با عنوان »بومی ســازی مواد جلوگیری کننده از هرزروی 
 STONE SEAL & و کنترل کننده هرزروی سیال حفاری LINGO SEAL ســیال حفاری
SPARK SEAL متناسب با اندازه شکاف های سازند، همچنین شرایط پیچیده مخازن نفت و گاز جنوب 
غرب ایران« از طریق تولید بار اول با شرکت دانش بنیان به منظور استفاده در حداقل پنج حلقه چاه در حوزه 

مناطق نفت خیز جنوب نهایی شده و به اجرا در آمده است.
وی گفت: تاکنون ارزیابی میدانی در یکی از چاه های میدان گچساران انجام شده و خاتمه یافته است که 

عملکرد شرکت دانش بنیان در کنترل هرزروی سازند مناسب ارزیابی شده است.
معاون مدیر امور فنی )حفاری( شرکت ملی مناطق نفت خیز  اظهار کرد: ارزیابی میدانی مواد کنترل کننده 
هرزروی یادشده در دو حلقه چاه در میدان های کوپال و پرنج نیز در حال انجام است و مقرر شده تا پایان 

امسال حداقل در سه حلقه چاه راهبردی دیگر انجام شود.

مســئول مطالعات زمین شناسی طرح 
توسعه جامع میدان مشترک آزادگان در 
پژوهشــگاه صنعت نفت متذکر شد که 
انجام مطالعات جامع زمین شناسی این 
میدان سبب کاهش ریسک حفاری در 
طرح توسعه این میدان مشترک می شود.

نواب خدایی با بیان اینکه میدان نفتی آزادگان چند 
افق نفتی همچون سازند سروک و ایلام دارد، گفت: 

یکی از چالش های اصلی زمین شناسی در این میدان، سازند سروک به لحاظ پیچیدگی و تغییرات رخساره ای 
است.وی با تأکید بر اینکه پیش از این انجام مدل سازی یکپارچه مخزنی در دشت آبادان به عنوان یک طرح 
ملی از سوی پژوهشگاه صنعت نفت انجام شده است، گفت: بعد از مشخص شدن ابعاد مختلف این مطالعات، 
شرکت ملی نفت ایران تصمیم گرفته است توسعه میدان های موجود در این دشت همچون آزادگان به صورت 

جامع انجام شود.
خدایی تصریح کرد: پیش از این مطالعات زمین شناسی در میدان  آزادگان در بخش های شمالی و جنوبی بر 
اساس اطلاعات به دست آمده از چاه های حفاری شده به صورت نقطه ای و محلی انجام می شد، اما با توسعه 
جامع این میدان از سوی شرکت های E & P داخلی، مطالعات زمین شناسی در این میدان نیز به صورت جامع 
خواهد بود. به عبارت دیگر، تمامی اطلاعات به دست آمده از چاه های جدید حفاری شده با یکدیگر و چاه های 

قدیمی مقایسه خواهد شد تا اطلاعات دقیق تری از این میدان به دست آوریم.
مسئول مطالعات زمین شناسی طرح توسعه جامع میدان مشترک آزادگان در پژوهشگاه صنعت نفت اظهار 
کرد: پیش از این به دلیل نبود مطالعات جامع زمین شناسی در میدان آزادگان برخی چاه های حفاری شده به 
نفت نمی رسید، با توسعه جامع این میدان عملًا پیمانکاران با دید بازتری چاه های جدید را حفاری کرده و به 
این ترتیب شانس موفقیت حفاری افزایش خواهد یافت.وی از مهم ترین نتایج این پروژه به کاهش هزینه 
حفاری و مدت زمان تصمیم گیری برای حفاری چاه های نفت در میدان مشترک آزادگان اشاره کرد و گفت: با 
کاهش ریسک های مربوط به حفاری، شاهد کاهش هزینه ها خواهیم بود. از سوی دیگر با شناخت بهتر مخزن 
و عوامل طبیعی و زمین شناسی موجود در لایه های نفتی می توان محل های بهتری را برای حفاری چاه های 
تزریقی پیشنهاد داد.خدایی گفت: به طور کلی دشت آبادان که شامل چند میدان نفتی بزرگ کشور همچون 
آزادگان می شود دارای پیچیدگی زمین شناسی ساختمانی نیست، اما آنچه گاهی چالش هایی را در این زمینه 

ایجاد می کند تغییرات رخساره ای به صورت جانبی در مخزن است.

مسئول مطالعات زمین شناسی میدان مشترک آزادگان مطرح کرد؛معاون مدیر امور فنی )حفاری( شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب خبرداد

استفاده از مواد راهبردی کنترل کننده 
هرزروی سیال حفاری

توسعه جامع میدان آزادگان کاهش 
ریسک و هزینه حفاری را در پی دارد 

مدیرعامل پترول بر اهمیت تأمین مالی 
طرح های توسعه ای پترول از سوی نظام 
بانکی کشور به منظور تسریع اجرای آنها و 

تکمیل زنجیره ارزش تأکید کرد.
به گزارش گروه ســرمایه گذاری و توسعه صنایع 
تکمیلی پتروشــیمی خلیج فارس، رشــید قانعی، 
مدیرعامل پترول در نشســتی که با مدیرعامل، 
اعضای هیئت مدیره و مدیران بانک شــهر درباره 

گسترش همکاری ها انجام شد، به نقش پررنگ این گروه در برنامه های توسعه ای هلدینگ خلیج فارس اشاره و 
اظهار کرد: پترول شرکتی توسعه ای و سرمایه گذار است که طرح های این شرکت در مناطق کمتر توسعه یافته 
اجرا می شود.وی ادامه داد: پترول همسو با تحقق شعار »تولید؛ دانش بنیان و اشتغال آفرین«، سیاست هایی از 
قبیل افزایش اشتغال و بهره وری، توسعه کارآفرینی، ایجاد ارزش افزوده بالاتر از طریق تکمیل زنجیره ارزش، 
توسعه مشارکت ها، جلوگیری از خام فروشی، ارتقای کیفیت و رقابت پذیری در تولید را سرلوحه فعالیت های 

خود قرار داده است.
مدیرعامل پترول در ادامه با اشاره به جایگاه مهم پترول در صنعت پتروشیمی و تشریح نقش طرح های 

توسعه ای در تکمیل زنجیره ارزش، خواستار افزایش همکاری های سیستم بانکی کشور با پترول شد.
قانعی با اشاره به طرح های توسعه ای پترول گفت: حجم گسترده سرمایه گذاری در این طرح ها نیازمند تأمین 
منابع مالی به منظور تسریع فرآیندهای احداث و اجرای طرح های توسعه ای است؛ موضوعی که مشارکت نظام 
بانکی در توسعه اقتصادی و دستیابی به اهداف کشور در تکمیل زنجیره ارزش را از اهمیت بیشتری برخوردار 
می کند.سید محمدمهدی احمدی، مدیرعامل بانک شهر نیز در این نشست با اشاره به ظرفیت های بانک شهر 
در حوزه های تأمین مالی اظهار کرد: در سال »تولید؛ دانش بنیان و اشتغال آفرین«، همه تلاش خود را برای 
ایفای رسالتمان که همان حمایت از تولید است به کار گرفته ایم و با پرداخت تسهیلات برای اشتغال زایی و رونق 

اقتصادی در مناطق کم برخوردار تلاش می کنیم.
وی با ابراز علاقه برای حضور و ایفای نقش در کنار پترول افزود: کمک به رشد و توسعه صنعت پتروشیمی 

را وظیفه خود می دانیم و تاکنون از همه ظرفیت های بانک شهر برای پیشبرد اهداف آن دریغ نکرده ایم.
گروه پترول و بانک شــهر در این نشســت در زمینه خدماتی همچون استفاده از منابع ارزی بانک برای 
پروژه های در حال اجرا، دریافت تسهیلات بلندمدت ارزان قیمت و استفاده از انواع ابزارهای مالی و سرمایه ای 

بانک و… برای تأمین منابع طرح های توسعه ای پترول به تفاهم رسیدند.

مدیرعامل پترول تاکید کرد

نقش مهم نظام بانکی در تسریع تکمیل 
زنجیره ارزش صنعت پتروشیمی

مشاور اتاق اصناف کشاورزی می گوید سالهاست که آب به شکل 
کالا دیده شده نه منابع تجدیدپذیر و با اقدامات انجام شده در 
این ســالها می توان گفت که وزارت نیرو به جای مدیریت آب، 

آب فروشی می کند.
محمد بازرگان در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه در کشور و در چند دهه گذشته 
تصمیمات غلطی در حوزه آب گرفته شده و به آب به عنوان یک کالا نگاه کرده اند 
نه منابع تجدیدپذیر، گفت: میزان  آب های سطحی و زیرزمینی ما طی ۵۰ سال 
گذشته از ۱۵۰ میلیارد متر مکعب به ۹۸ میلیارد متر مکعب رسیده است. این یعنی 
حدود ۶۰ میلیارد متر مکعب آب های سطحی و ۴۰ میلیارد متر مکعب آب های زیر 

زمینی که به آن آب قابل برنامه ریزی می گویند، استفاده شده است.
تفکر وزارت نیرو مالکیت آب است

وی ادامه داد: تفکر دولت و به طور خاص وزارت نیرو در حوزه آب مالکیت است 
نه مدیریت منابع.  این مهمترین چالش و بحران کشور ما است و با بحران مدیریت 
منابع و آب روبه رو هستیم. در حقیقت مالکیت وزارت نیرو در حوزه  آب کشور خلاف 
قانون اســت و براساس قانون توزیع عادلانه آب وزارت نیرو موظف به مدیریت 

تامین و توزیع منابع آب است.  
مشاور اتاق اصناف کشاورزی ایران اضافه کرد: در حوزه زاینده رود میزان آبی که 
در این حوزه وجود دارد ۱.۵ میلیارد مکعب است، ولی وزارت نیرو به دلیل دخالت 
برخی مدیران، وکلا و نهادها یک میلیارد متر مکعب دیگر در این حوزه تخصیص 
داده و بارگذاری کرده  است. یعنی حوزه ای که  ۱.۵ میلیارد آب دارد ۲.۵ میلیارد متر 

مکعب و بیش از ظرفیت منطقه از آن بهره برداری می شود.  
وی با بیان اینکه بسیاری از مشکلاتی که در حال حاضر در بخش کشاورزی و 
تامین آب با آن مواجیهم ناشی از تصمیمات غلط وزارت نیرو و عامل انسانی است و  

مربوط به عوامل طبیعی نیست، گفت: واژه ای که وزارت نیرو پشت آن پنهان شده 
میزان مصرف در بخش کشاورزی است. آب به طور حجمی از سدها رها می شود 
و حق آبه محیط زیست و کشاورزی به ترتیب میزان آب ورودی تالاب ها و تحویل 
آب در ورودی مزارع است نه آمار رها سازی سدها. البته این موضوع که خشکسالی 

و کم بارشی وجود دارد هم قابل کتمان نیست.  
ذخایر آبی آیندگان را نیز مصرف کردیم

بازرگان اضافه کرد: استفاده بی رویه از منابع آبی موجود در کشور نه تنها آبخوان ها 
را دچار مشکل کرده است، بلکه حتی بخشی از آب های ذخیره شده برای آیندگان 
را نیز مصرف کرده ایم. در حقیقت به دلیل عدم تخصص مدیران مربوطه و بی 
کفایتی برخی از آنها  و در نهایت عدم مدیریت درست منابع آبی در حوزه آب های 
سطحی و زیر زمینی از ذخایر استاتیک استفاده و در حقیقت دست درازی به سرمایه 

آیندگان کرده ایم و این شرایط در تمام حوزه های آبریز قابل مشاهده است.
ایــن فعال بخش کشــاورزی در ادامه گفت:۱۳۰ میلیون هکتــار از اراضی و 
دشت های کشور قابلیت آبخوانداری و آبخیرداری دارند ولی تنها یک پنجم آن 
عملیاتی شده است و این عدد به هیچ عنوان قابل قبول نیست. از مجموع ۶۰۹ 
دشت در کشور ۴۲۰ دشت بحرانی داریم که از این دشت های بحرانی ۱۳۰ دشت 
فاقد آبخوان است. در دشتی که فاقد آبخوان است نمی توان برنامه ریزی کرد، اما 
بعضا دیده می شود که در همان مناطق بحرانی هم بارگذاری مجدد آب صورت 
می گیرد.وی در بخش دیگری از صحبت هایش با اشاره به اینکه گذشتگان ما از 
هزاران سال پیش پیشگامان احداث قنوات بوده اند، گفت: علت اینکه گذشتگان ما 
آب را از زیر زمین هدایت می کردند این بود که کشور خشک و نیمه خشکی هستیم 
و این کار از تبخیر آب جلوگیری می کند. آنها به این علم و دانش رسیده بودند که 

باید از منابع آبی حفاظت شود.

مشاور اتاق اصناف کشاورزی تصریح کرد: اگر یک دهم هزینه ای که در سدسازی 
شده است در بخش اصلاح، لایروبی و ترمیم قنوات هزینه می شد هیچکدام از 
مشکلاتی که در حال حاضر با آن دست و پنجه نرم می کنیم را نداشتیم. بخش 
زیادی از آب های سطحی به دلیل قرارگیری در پشت سدها تبخیر می شوند و 
تجمیع آب پشــت سد باعث شده که حق آبه بخش کشاورزی و محیط زیست 
نادیده گرفته شود و به جای آن به صنایع تخصیص داده شود. در حقیقت می توان 

گفت که تفکر وزارت نیرو آب فروشی است نه مدیریت آب.
بــازرگان با بیان اینکــه نزدیک به ۶۰ درصد آب موجود در کشــور در بخش 
کشاورزی استفاده می شود و ما متهم به استفاده ۹۸ درصدی هستیم، گفت: اگر 
این ۶۰ درصد مستقیما به کشاورز سر مزرعه داده می شد عدد بسیار خوبی بود، 
ولی مساله اینجاست که  وقتی آب ســدها را رهاسازی می کنند این  آب ها وارد 
نهرها، رودخانه ها، شبکه های زیردست شده  و در پایان دست به مزارع کشاورزی 

می رسند.  
وی با بیان اینکه متاســفانه با ایجاد سد، رودخانه ها و شبکه های زیر دست از 
بین رفته اند، گفت: آب وقتی در مســیل رود، نهر از  ســراب تا پایاب در حرکت 
باشد می تواند آبخوان را تغذیه کند. تفکر سدسازی، آبخوانداری و آبخیزداری را 

از بین برده  است.
این فعال بخش کشاورزی در بخش دیگری از صحبت هایش گفت: متاسفانه 
کشاورزی در کشور معیشتی است و به آن به چشم بنگاه اقتصادی و تجارت نگاه 
نمی شود. ۸۵ درصد از اراضی کشاورزی خرده مالکی است و اندازه این اراضی کمتر 
از ۵ هکتار است. بنابراین نمی توان برای بخش کشاورزی تصمیمات کلی گرفت. 
مگر اینکه نظام های بهره برداری و تشکل ها تقویت شوند تا به وسیله آنها اراضی 

تجمیع شده و  برای اراضی کلان تصمیمات کلی گرفته شود.

چرا وزارت جهادکشاورزی به دنبال آبیاری زیرسطحی نیست؟
وی در ادامه گفت: چرا وزارت جهادکشــاورزی به دنبال آبیاری زیر ســطحی 
متناسب با شرایط اقلیمی نیست؟ با این آبیاری هم آب به میزان کافی به گیاهان 
داده می شود و می توان آن را مدیریت کرد و هم مصرف کود و سم کنترل می شود. 

این اقدام هم مصرف آب را پایین می آورد و هم منجر به افزایش تولید می شود.
بازرگان افزود: در استان مازندارن برنج کشت می شود. در این استان برای تولید 
یک کیلو برنج ۳۰۰۰ لیتر آب مصرف می شود، ولی در خوزستان تولید یک کیلو 
برنج ۲۱ هزار لیتر آب نیاز دارد. این یعنی باید برای کشت هر محصول برنامه ریزی 

دقیقی داشته باشیم.
به گفته وی باید دقیقا مشخص شود که هر محصول در کدام استان کاشته شود، 
ولی متاسفانه به دلیل نبود اطلاعات دقیق و شفاف در این بخش چنین چیزی 
امکان پذیر نیســت و از طرفی قوانین پوسیده گذشته هر روز اراضی کشاورزی 

را خردتر می کند.
وی خاطر نشان کرد: برای تولید یک جفت کفش ۸۰۰۰ لیتر آب مصرف می شود 
و برای تولید یک سیب ۶۰ لیتر، کدام به صرفه تر است؟ نمی گوییم صنایع نباشند 
ولی در جای خود باشند. یعنی صنایع وسط کویر یا در مناطقی نباشند که آب بخش 

کشاورزی به آنها تخصیص داده شود.
بانک اطلاعاتی دقیقی از کشت و تولید در کشور نیست

مشــاور اتاق اصناف کشــاورزی در پایان گفت: باید در باغات به دنبال آبیاری 
زیرسطحی باشیم و در زراعت نیز به این توجه کنیم که با توجه به شرایط اقلیمی و 
آمایش سرزمین چه محصولاتی باید کاشته شوند و چه محصولاتی کاشته نشود. 
همه این موارد مستلزم بانک اطلاعاتی دقیق و شفاف است که متاسفانه اطلاعات 

دقیقی از کشت و تولید در کشور وجود ندارد.

مدیرعامل گروه مپنا با تأکید بر اینکه نباید زمان را 
برای توسعه میدان مشترک نفتی آزادگان از دست 
بدهیم، افزود: بر اساس مذاکرات انجام شده، توسعه 
این میدان احتمالاً به بخش های مختلفی تقسیم 
می شود و هریک از اعضای کنسرسیوم چند بخش 

آن را توسعه خواهند داد.
عباس علی آبادی به بیان اینکه بر اســاس تفاهم نامه توسعه 
یکپارچه میدان مشــترک نفتی آزادگان که بین شــرکت ملی 
نفت ایران و بانک ها و شرکت های اکتشاف و تولید منعقد شد، 
ســهم بانک ها از سرمایه گذاری ۸۰ درصد و سهم شرکت های 
ای اندپی ۲۰ درصد خواهد بود، گفت: شرکت مپنا به عنوان یکی 
از اعضای این کنسرسیوم متعهد به تأمین مالی ۴ درصد از این 
پروژه ملی شد.وی با اشاره به اینکه جلسات منظم و هماهنگی 
برای جمع بندی میان شرکت های اکتشاف و تولید این کنسرسیوم 

در حال برگزاری اســت، اظهار کرد: تا پیش از این به دلیل عدم 
شتاب در توسعه میدان آزادگان فرصت سوزی هایی صورت گرفته 
است. از سوی دیگر شریک عراقی ما در آن سوی مرز با همکاری 

شرکت های بین المللی  در حال توسعه و تولید از آن است.
مدیرعامل گروه مپنا با تأکید بر اینکه نباید زمان را برای توسعه 
میدان مشــترک نفتی آزادگان از دست بدهیم، افزود: بر اساس 
مذاکرات صورت گرفته توسعه این میدان احتمالاً به بخش های 
مختلفی تقسیم و هریک از اعضای کنسرسیوم چند بخش آن را 
توسعه خواهند داد. از سوی دیگر، سناریوهای دیگری نیز در زمینه 
همکاری در نحوه توســعه این میدان وجود دارد که در جلسات 

مشترک با نمایندگان این کنسرسیوم در حال بررسی است.
علی آبــادی به نقش تأمین مالی از ســوی ۶ بانک داخلی در 
کنسرسیوم توسعه یکپارچه میدان مشترک نفتی آزادگان اشاره 
کرد و گفت: در تمامی پروژه های بین المللی نفت و گاز در ایران 

و جهان بانک ها همواره در جایگاه تأمین مالی و فاینانس حضور 
دارنــد.وی با بیان اینکه پیش از این گروه مپنــا در پروژه های 
مشترک زیادی ســابقه همکاری با برخی اعضای کنسرسیوم 
توسعه یکپارچه میدان مشترک نفتی آزادگان را داشته است، افزود: 
متأسفانه شرکت های ایرانی در بعضی موارد در اجرای کار تیمی 
عملکرد ضعیفی دارند، اما امیدواریم با تکیه بر نقاط قوت تجربیات 
همکاری قبلی با سایر اعضای کنسرسیوم بتوانیم توسعه این میدان 
مشترک را هرچه زودتر عملیاتی کنیم.به گزارش شانا، تفاهم نامه 
توسعه یکپارچه میدان مشترک نفتی آزادگان به عنوان بزرگ ترین 
پروژه سرمایه گذاری دولت سیزدهم در شرکت ملی نفت ایران، با 
حضور رئیس جمهوری، معاون اول رئیس جمهوری و وزیر نفت 
بین شــرکت ملی نفت ایران و بانک ها و شرکت های اکتشاف 
و تولید، کلید خورد تا نشــان دهد صنعت نفت ایران منتظر لغو 
تحریم ها نیست و از هر روشی برای توسعه میدان ها و افزایش 

تولید بهره می برد. حضور و سخنان رئیس جمهوری در مراسم 
امضای این تفاهم نامه نشــان داد این سرمایه گذاری با حمایت 
جدی دولت انجام می شود و از اهمیت بالایی برخوردار است، اما 

اهمیت این پروژه در چیست؟
میدان نفتی آزادگان از جمله میدان های جوان نفتی کشور است 
که در مرز عراق واقع شده و با میدان نفتی »مجنون« در عراق 
مشترک است. عراقی ها مدت هاست توسعه میدان مجنون را آغاز 
کرده اند، اما در بخش ایرانی، با وجود تولید در این میدان، از نظر 
رشد تولید دچار عقب ماندگی هستیم. میدان نفتی آزادگان که در 
منطقه دشت آزادگان، در فاصله ۸۰ کیلومتری غرب اهواز واقع 
شده، در سال ۱۳۷۶ توسط مدیریت اکتشاف شرکت ملی نفت 
ایران، در محدوده ای به وسعت ۲۰ در ۷۵ کیلومتر، کشف شد. در 
دو دهه گذشته با شرکت های خارجی مختلفی از اینپکس تا توتال 
و حتی چین برای توسعه این میدان مذاکره یا انعقاد قرارداد شده، 

اما توسعه مطلوب اتفاق نیفتاده است.
هدف از این پروژه، توسعه یکپارچه میدان مشترک آزادگان است؛ 
یعنی توسعه هم زمان مرحله دوم آزادگان شمالی و مرحله دوم 
آزادگان جنوبی که با کارفرمایی واحد و مدیریت یکپارچه مهندسی 
مخزن انجام می شود. قرار است با به سرانجام رسیدن این پروژه، 
تولید ۵۷۰  هزار بشکه نفت در روز محقق شود که رقم مهمی در 
برنامه های آتی افزایش تولید نفت محسوب می شود. برای نیل به 
این منظور قرار است بیش از ۴۲۰ حلقه چاه تولیدی و تزریقی حفر 
و بیش از ۴۳۰ کیلومتر خط لوله ساخته شود که نشان دهنده حجم 
بالای کار است. میزان نفت درجای میدان آزادگان با تولید فعلی 
۱۹۰ هزار بشــکه در روز که در قالب دو میدان مجزای آزادگان 
شــمالی و جنوبی تولید می شود، حدود ۳۲ میلیارد بشکه برآورد 
می شود. افزایش ضریب بازیافت این میدان هم از جمله اهداف 

مهمی است که در این پروژه دنبال می شود.

وزارت نیرو در این سالها آب  فروشی می کرده نه مدیریت آب!

زمان را برای توسعه میدان مشترک نفتی آزادگان از دست ندهیم

شرکت بی پی هفتاد و یکمین گزارش سالانه خود 
با عنــوان »مرور آماری انرژی جهــان ۲۰۲۲« را 
به تازگی منتشر کرده است. طبق این گزارش ایران 
حدود ۱۷.۵ میلیارد مترمکعب صادرات گاز دارد، به 
عبارتــی ۲.۵ درصد بازار را به خود اختصاص داده 
این در صورتی است که ایران دومین ذخایر گازی 
جهان را با ۴۲۰۰۰ میلیارد مترمکعب )۲۱ درصد از 
ذخایر گازی جهان( در اختیار دارد. در همین زمینه 
انرژی  ارشد  غلامحسین حسن تاش، کارشناس 
گفت وگویی انجام داده است که در ادامه می خوانید.

حجم کم صادرات گاز کشــور را چگونه تحلیل 
می کنید و علت آن را چه می دانید؟!

بی شک سطح صادرات گاز ایران با حجم منابع کشور تناسب 
ندارد و ما فرصت های صادراتی زیادی را از دســت داده ایم، اما 
اینکه علت چیست به نظر من چهار دلیل زیر به ترتیب وجود 
داشته و دارد : نخســت وضع تقاضا و مصرف انرژی و گاز در 
کشــور است که متأسفانه از نظر شاخص شدت انرژی و دیگر 
شــاخص های مصرف انرژی یکی از بدترین مصرف کنندگان 
انرژی در جهان هســتیم و رشد تقاضا در اغلب قریب به اتفاق 
دهه های گذشته از رشــد تولید و عرضه سبقت گرفته و تراز 
عرضه و تقاضای گاز کشــور در اغلب سال ها منفی بوده است 
و ظرفیت صادرات بیشتر نداشته ایم. دوم روند توسعه گازرسانی 
در کشور است که به اعتقاد من در بسیاری از موارد بی قاعده بوده 
و تابع برنامه ای منطقی و روشــن و جامع انرژی و تابع منطق 
اقتصادی نبوده و این هم به همان داستان ناترازی گاز کمک 
کرده است. مسئله سوم مشکلات اقتصادی و مدیریتی کشور و 
صنعت نفت و از جمله مشکلات ناشی از تحریم بوده که مانع 
از سرمایه گذاری کافی در همه زیربخش های انرژی شده است 
و سرانجام مسئله یا مانع چهارم در مسیر افزایش صادرات کشور 
مسئله روابط خارجی کشور و به دنبال آن مسئله تحریم بوده است 
که مانع گسترش روابط اقتصادی و تجاری کشور با بسیاری از 
کشــورهای جهان شده و تجارت گاز هم از این قاعده مستثنا 
نبوده است، البته اثر این مسئله بر تجارت گاز بیش از سایر روابط 
تجاری و اقتصادی بوده است، چراکه قراردادهای صادرات گاز با 
خط لوله که در توان ایران بوده اســت، بلندمدت اند و از این رو 
حساس تر هم هستند و درباره ال ان جی هم ما دسترسی به دانش 

فنی تولید آن نداشته ایم.
بر اســاس آمار جدید حجــم واردات ال ان جی 

پاکستان ۱۵ درصد افزایش یافته است، به نظر شما 
آیا برای پاکستان واردات گاز از ایران اقتصادی تر 
نیست با توجه به اینکه ایران با این کشور خط لوله 

نیمه کاره دارد؟
اینکه پاکســتان باوجود در دست داشتن قرارداد واردات گاز از 
ایران و اینکه واردات گاز با خط لوله از ایران برایش اقتصادی تر و 
مقرون به صرفه تر است، تأمین گاز از طریق ال ان جی را انتخاب 
کرده مسئله قابل تأملی است و به نظر من تحت تأثیر فشارهای 
خارجی و به ویژه فشار آمریکایی ها به این کشور است که وارد 
همکاری بلندمدت با ایران نشــوند، البته به نظر من رفتن به 
سمت پاکستان از ابتدا اشتباه بود و پاکستان بازار مطلوب و قابل 
اتکایی برای ما نبود و هزینه زیادی برای احداث خط انتقال گاز 
به پاکستان انجام شد، اما چنانچه پیش بینی می شد پاکستانی ها 

به تعهدهای خود عمل نکردند. اگر پاکستانی ها سیاستی روشن و 
مستقل داشتند برای متنوع سازی سیستم انرژی خود هم که بود 

گاز را از ایران خریداری می کردند.
ترکیه به عنوان یکی از اصلی ترین مقاصد صادراتی 
ایران اســت، با وجود این نظر شــما در رابطه با 
گســترش روابط و احداث خط لولــه گازی دوم 

چیست؟
ترکیه نخســتین و عمده ترین واردکننده گاز از ایران است و 
خوشبختانه قرارداد صادرات گاز با ترکیه زمانی امضا و عملیاتی 
شد که شرایط سیاسی خارجی و روابط بین المللی ایران بسیار 
بهتر بود و در ترکیه هم دولت موافقی حضور داشــت. قرارداد 
صادرات گاز به ترکیه ۲۵ ساله است و از سال ۲۰۰۱ آغاز شده 
بنابراین تنها پنج سال از آن باقی مانده است. با ادامه روند کنونی 

ممکن است حتی این قرارداد را هم از دست دهیم و قابل تمدید 
نباشد. همه سعی کشور باید برای تمدید این قرارداد باشد و بعید 
می دانم با روند کنونی قادر به افزایش مقدار آن باشیم که نیاز به 

خط لوله دوم باشد.
۷۰ درصد گاز جهان به سمت کشورهای آسیای 
شرقی ســرازیر می شود و بیشــتر نیز به روش 
ال ان جی است، آیا ما توان صادرات به این کشورها 
را داریم و آیا تمرکز روی این کشورها کار درستی 

است؟
کشورهای آسیای شرقی و جنوب شرقی و به ویژه چین و ژاپن 
و کره جنوبی واردکننده عمده ال ان جی هستند و البته چین با 
خط لوله هم از ترکمنستان و روسیه گاز وارد می کند. متأسفانه 
ما هنوز نتوانسته ایم مشکل دانش فنی ال ان جی را حل کنیم و 

تا وقتی مشکلات بین المللی کشور حل نشده باشد بنده در کوتاه 
و میان مدت ظرفیتی برای صادرات گاز به این منطقه نمی بینم. 
ضمن توجه به اینکه این منطقه از نظر بازار انرژی بسیار مهم 

است و بزرگ ترین ظرفیت از نظر رشد تقاضا به شمار می آید.
ترکمنستان نیز از صادرکنندگان گاز است، به نظر 
شما همکاری با این کشــور در جهت سوآپ گاز 
می تواند راهکاری برای تأمین گاز و صدور کالا در 

ازای دریافت ارز و دور زدن تحریم ها باشد؟
به نظر من هرگونه روابط گازی با ترکمنستان مثبت است. ما 
در گذشته خریدار گاز ترکمنستان بودیم و می توانستیم به جای 
پرداخت پول آن صادرات کالا و به ویژه خدمات به این کشــور 
داشته باشیم و ظرفیت صادرات گازمان از نقاط دیگر افزایش یابد 
و این حتی بهتر از سوآپ بود و متأسفانه با عملکرد ضعیف این 
فرصت را از دست دادیم، در مرتبه بعد سوآپ است که به نظر من 
آن  هم کار خوبی است، گرچه در شرایط فعلی و با وجود تحولات 
بعد از اشغال اوکراین از سوی روسیه، باید با دقت بیشتری انجام 
شود،  اما اصولاً کار خوبی است و در جهت تحکیم روابط دو کشور 
نقش مثبت دارد و به هر حال یک فرصت تجاری و اقتصادی 

برای کشور است.
وزیــر نفت در توئیتی اعلام کــرد که ایران پول 
مسدودشــده خود در ازای صادرات گاز را از عراق 
پس گرفته است، این مســئله را چگونه ارزیابی 

می کنید؟!
من اطلاعی خاص در این زمینه ندارم و البته اگر این اتفاق افتاده 
باشد بسیار مثبت است. وقتی عراقی ها باوجود شرایط تحریم های 
بین المللی علیه ایران توانسته اند یا اجازه یافته اند از ایران گاز بخرند 

به هیچ وجه منطق ندارد که به بهانه تحریم پول آن را ندهند.
راهکارهای بلندمدت و کوتاه مدت صادرات گاز را 
برای بهبود این تجارت پر سود برای کشور بفرمایید.
به نظر من در کوتاه مدت ما اقدامی خاص جز تلاش ببای حفظ 
بازارهای موجودمان در عراق و ترکیه و ارمنستان نمی توانیم انجام 
دهیم، اما در بلندمدت پیش از هر چیز باید یک برنامه فراگیر ملی 
برای ارتقای بهره وری انرژی و از جمله گاز طبیعی داشته باشیم 
تا اصولاً گازی برای حفظ سطح صادرات کنونی و صادر کردن 
بیشتر فراهم شود، در غیر این صورت توازن عرضه و تقاضای ما 
کماکان منفی خواهد بود. به دنبال آن باید راهبرد صادرات گازمان 
را روشن و تدوین کنیم و دیپلماسی فعالی را در مسیر تحقق این 

راهبرد به کار گیریم.

غلامحسین حسن تاش، کارشناس ارشد انرژی:

برای صادرات گاز نیازمند برنامه کلان هستیم

) آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی (

برابــر آراء صــادره هیــات تعییــن تکلیــف مســتقر در ثبــت اســناد و امــاک شهرســتان ســنندج 
تصرفــات مالکانــه بامعــارض متقاضیــان ذیــل تاییــد گردیــده لــذا بدیــن وســیله مشــخصات 
امــاک در دو نوبــت بــه فاصلــه 15 روز جهــت اطــاع عمــوم آگهــی مــی گــردد. در صورتــی کــه 
اشــخاص نســبت بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضیــان اعتراضــی داشــته باشــند مــی تواننــد از 
تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی و در روســتاها از تاریــخ الصــاق در محــل تــا مــدت دو مــاه اعتــراض 
خــود را بــه ایــن اداره تســلیم نماینــد و پــس از اخــذ رســید ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ 
تســلیم اعتــراض دادخواســت خــود را بــه مرجــع قضایــی تقدیــم و گواهــی اخــذ و تحویــل اداره 
ثبــت نماینــد. بدیهــی اســت در صــورت انقضــای مــدت مذکــور و عــدم وصــول اعتــراض ســند 
مالکیــت طبــق مقــررات صــادر خواهــد شــد. صــدور ســند مالکیــت مانــع مراجعــه متضــرر بــه 

دادگاه نیســت.صادره ســنندج
1-  ششــدانگ یــک بــاب خانــه  بــه نــام آقــای حســن کمانگــر فرزنــد ســلیمان  صــادره کامیاران 
تحــت پــاک  1252 فرعــی از 1293 اصلــی بخــش یــک منطقــه 2 ســنندج بــه مســاحت 225 
متــر مربــع  کــه قبــا پــاک 1293 اصلــی طــی صــورت مجلــس تفکیکــی شــماره 7593 مورخ 
ــام مالکیــن اصلــی خانــواده صــادق وزیــری تفکیــک گردیــده و مــورد تقاضــا  1350/6/3 بــه ن
ــه و  ــدان اختصــاص یافت ــاک 377 فرعــی ب ــه پ ــی باشــد ک ــور م ــه ای از تفکیکــی مذک قطع
تاکنــون منجــر بــه صــدور ســند مالکیــت نگردیــده اســت بــه آدرس ســنندج خیابــان کلکــه جار 
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آگهی مزایده اموال غیر منقول )اسناد ذمه ( 
بــه موجــب پرونــده اجرائــی کاســه 140100024 شــش دانــگ یــک بــاب مغــازه بــا کاربــری تجــاری بشــماره پــاک 
یــک هــزار و دویســت و نــود وهفــت فرعــی از هفــت اصلــی مفــروز و مجــزا شــده از هفتصــد و چهــار از هشــتاد بخــش 
32 گیــان بــه مســاحت 18/6 متــر مربــع واقــع در آســتارا - شــهرک عبــاس آبــاد میــدان دوم بســمت غــام محلــه 
غربــی کوچــه روبــروی مجتمــع نرگــس ، محــل احــداث مغــازه هــا دور میــدان دوم کــه ســند آن بشــماره الکترونیکــی 
140020318010007154 بــا شــماره چاپــی 16970عبنــام عــادل جورابچــی ثبــت و صــادر شــده اســت کــه حــدود 
و مشــخصات آن بشــرح ذیــل مــی باشــد: شــمالا پــی مشــترک بطــول 6 متــر بشــماره 1296 فرعــی از 7- اصلی شــرقا 
پــی اســت بطــول 3/10 متــر بــه راه رو بــه عــرض چهــار متــر جنوبــا پــی مشــترک بطــول شــش متــر بــه قطعــه 14 
تفکیکــی شــماره یــک هــزار و دویســت و نــود و هشــت فرعــی از هفــت اصلــی غربــا پــی اســت بطــول 3/10 تر بــراه رو 
بــه عــرض چهــار متــر کــه طبــق نظــر کارشــناس رســمی بــه مبلــغ یــک میلیــارد و چهارصــد میلیــون ریــال ارزیابــی 
شــده و پــاک فــوق دارای . فاقــد هــر گونــه اعیانــی و فاقــد هــر گونــه انشــعابات آب و بــرق و گاز مــی باشــد کــه برابــر 
گــزارش مامــور اجــرا ملــک مزبــور در تصــرف مدیــون مــی باشــد و پــاک فــوق از ســاعت 9 الــی 12 روز یکشــنبه 
مــورخ 1401/05/9 در اداره ثبــت اســناد و امــاک واقــع در آســتارا - خیابــان جمهــوری جنــب دادگســتری از طریــق 
مزایــده بــه فــروش مــی رســد. مزایــده از مبلــغ یــک میلیــارد و چهارصــد میلیــون ریــال شــروع و بــه بالاتریــن قیمــت 
پیشــنهادی نقــدأ فروختــه مــی شــود. لازم بــه ذکــر اســت پرداخــت بدهی هــای مربــوط بــه آب، بــرق، گاز اعــم از حق 
انشــعاب و یــا حــق اشــتراک و مصــرف در صورتــی کــه مــورد مزایــده دارای آنهــا باشــد و نیــز بدهــی هــای مالیاتــی و 
عــوارض شــهرداری و غیــره تــا تاریــخ مزایــده اعــم از اینکــه رقــم قطعــی آن معلــوم شــده یــا نشــده باشــد بــه عهــده 
برنــده مزایــده اســت و نیــز در صــورت وجــود مــازاد، وجــوه پرداختــی بابــت هزینــه هــای فــوق از محــل مــازاد بــه 
برنــده مزایــده مســترد خواهــد شــد و نیــم عشــر و حــق مزایــده نقــدا وصــول مــی گــردد لازم بــه ذکــر اســت شــرکت 
در مزایــده منــوط بــه پرداخــت ده درصــد از مبلــغ پایــه کارشناســی بــه حســاب ســپرده ثبــت و حضــور خریــدار و یــا 
نماینــده قانونــی او در جلســه مزایــده اســت برنــده مزایــده مکلــف اســت مابــه التفــاوت مبلــغ فــروش را ظــرف مــدت 
پنــج روز از تاریــخ مزایــده بــه حســاب صنــدوق ثبــت تودیــع نمایــد و در صورتــی کــه ظــرف مهلــت مقــرر ، مانــده 
فــروش را بــه حســاب ســپرده ثبــت واریــز نکنــد مبلــغ مذکــور قابــل اســترداد نبــوده و به حســاب خزانــه واریــز خواهد 
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»«آگهی مزایده««
ســه دانــگ یــک بــاب منــزل مســکونی دو طبقــه بــه متــراژ 210 مترمربــع واقــع در همــدان خیابــان اراک ، بــن بســت 
شــهید مصطفایــی پ 151  بــه مبلــغ نهصــد و هفتــاد و دو میلیــون و پنجــاه هــزار تومــان از ســاعت 9 الــی 12 روز 

یکشــنبه مــورخ1401/04/26 از طریــق مزایــده بفــروش میرســد.
محل مزایده واقع در همدان ، سعیدیه بالا ،  اداره ثبت اسناد ، طبقه اول ، واحد اجرای اسناد رسمی
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متن اگهی 
بــه حکایــت محتویــات پرونــده 9909981311000485 کــه در ایــن شــعبه دادگاه تحــت رســیدگی مــی باشــد اعــام 
ــد شــده و  ــب و ناپدی ــان از ســال 1344 غای ــد زم ــم گل جهــان اداره چــی فرزن ــوت فرضــی خان ــی ف ــده متوف کردی
هیچگونــه خبــری از نامبــرده در دســت نیســت لــذا بدینوســیله ضمــن اعــام مراتــب از کلیــه کســانی کــه خبــری از 
غایــب یــاد شــده دارنــد دعــوت میشــود اطاعــات خــود را بــه نحــو مقتضــی در اختیــار ایــن امــور مدنــی در دو روزنامه 
محلــی و کثیــر الانتشــار تهــران منتشــر میگــردد بدیهــی اســت چنانچــه یــک ســال از تاریــخ اولیــن اعــان ) نشــر 
آگهــی ( حیــات غایــب ثابــت نشــود حکــم مــوت فرضــی او صــادر خواهــد شــد .نوبــت اول : 1401/04/22 نوبــت دوم 

: 1401/05/22 نوبــت ســوم : 1401/06/22  
قاضی شعبه 3 دادگاه خانواده شهرستان رشت ) 10 خانواده سابق ( 
 محمود جعفری پور  7315


